
A bírálóbizottság értékelése 

Dr. Kristóf Gergely „A városi szél. Város felszín fölötti légköri áramlások numerikus 

modellezése” című MTA doktori értekezését a bíráló bizottság megvitatta. A feldolgozott 

téma aktuális és fontos. A kapott tudományos eredményekkel jelentős előrelépést tehetünk 

a városi szennyezőanyagok koncentrációjának csökkentéséhez, ami a városi polgárok 

életminőségének jelentős javulását eredményezheti. A dolgozatot formailag a bizottság 

megfelelőnek találta, apróbb hiányosságoktól eltekintve: az 5. fejezetet el lehetett volna 

hagyni, továbbá sok ábra feliratozása nem elégséges az ábra teljes megértéséhez. A dolgozat 

helyenként tömören fogalmaz, de ez nem rontja az érthetőséget. A levezetett egyenleteket a 

bírálók maguk is levezették, abban hibát nem találtak. 

A bizottság egyöntetű álláspontja, hogy a jelölt új és jelentős tudományos felfedezéseket tett 

a témában. Ezek segítségével a városok feletti áramlás és szennyezőanyag koncentráció nagy 

biztonsággal számolható. Ilyen numerikus szimulációk segítségével a beépítés 

optimalizálható, amire a jelölt módszert is fejlesztett. A bizottság az összes tézispontot 

elfogadta és új tudományos eredménynek tekinti. A dolgozat három nagyobb, egymáshoz 

kapcsolódó témakört tárgyal részletesen, külön fejezetekben. 

Az első témakörben a jelölt arra tett sikeres kísérletet, hogy általános célú kereskedelmi 

forgalomban kapható CFD szoftvereket alkalmassá tegyen rétegzett áramlások számítására. 

A javasolt megoldás az alapegyenletek módosítása, ami a változók függőleges 

transzformációjával oldható meg. Ezzel a megközelítéssel Dr. Kristóf Gergely közel hozta 

az egymástól függetlenül fejlődő mérnöki és meteorológiai numerikus megközelítéseket. Az 

alkalmazott technika számos mérési eredménnyel került összehasonlítása és alapvetően jó 

az egyezés a mérések és a számítások között. Megjegyzendő azonban, hogy az utolsó 

összehasonlítás (Boulder környéki lejtővihar) nem bizonyult sikernek, ami a jelenség 

összetettségével magyarázható. Továbbá, a bizottság kifogásolta, hogy a számítási 

eredményeket csak a sűrűségfront helyének vonatkozásában tette meg. Például, a szerző csak 

megemlíti, hogy Cenedese és Monti (2003) eredményeivel a sebességmezők jól egyeznek, 

de az összehasonlítást a dolgozatban nem mutatta be. A téma eredményeiből két tézis 

született, amit a bizottság rendkívül értékesnek tart. 

A második nagy témakörben a szerző kifejlesztett egy szennyezőanyag terjedési modellt, 

ami szférikusan ciklikus tartományban alkalmazható. Továbbá bevezetett egy dimenziótlan 

hígítási tényezőt az átszellőzési hatékonyság jellemzésére. A validálás három szakirodalmi 

adatsorral történt (két szélcsatorna kísérlet és egy numerikus szimuláció). A fenti 

eredményekre alapozva a szerző megfogalmaz egy optimalizálási feladatot kedvező 

beépítési formák meghatározásához. Kritikaként fogalmazódott meg, hogy az optimalizálási 

feladat során kapott eredmények triviálisak, „nem túl meglepőek”, azaz az optimális 

beépítési forma a széles utcák és alacsony házak alkalmazása. A témában három tézis került 

megfogalmazása. 

Az utolsó nagy témakör a kísérletek azon problémáját taglalja, hogy a rövid skálán zajló 

áramlásoknál nem jó leírást ad egy rögzített, állandó szélirány, mint peremfeltétel. A szerző 

erre a problémára kidolgozta az úgy nevezett „Transient Wind Forcing” (TWF) modellt. A 

megközelítés lényege a modell kalibrálása egy pontban elvégzett mérési adatsorral. A 

megoldás erősségét mutatja a terepi mérésekkel való jó egyezés. Ennek ellenére a fejezettel 

kapcsolatban komolyabb kritikák is megfogalmazódtak. A bírálók számára nem teljesen 

világos, hogy miért keletkezik aszimmetria bizonyos numerikus szimulációkban, holott a 

geometria teljesen szimmetrikus. Továbbá, a bírálók nem látják teljesen alátámasztottnak azt 

az állítást, hogy egy kisléptékű periodikus tartományon a TWF modell alkalmazható jóval 

nagyobb turbulens struktúrák hatásának figyelembevételére. A témához köthető 6. tézist a 



bizottság fenntartások nélkül elfogadta, a 7. tézist pedig csak a hozzá tartozó kérdések és 

kritikák érdemi megválaszolása után. 

 


